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A L E G E R I  C O M U N A L E  | N  S U E D I A
Anul acesta au loc alegeri parlamentare, dar [i alegeri comunale în Suedia.
Aceste alegeri comunale cad în umbra alegerilor parlamentare [i în pres` se
vorbe[te mai pu]in despre ele, de[i pe cei care pl`tesc impozite îi intereseaz` în
mod deosebit alegerile comunale, c`ci comunele sunt cele care trebuie s` aibe
grije de locuitorii lor [i aici se pl`te[te impozitul cel mare. Prin anii '70, Suedia
era împ`r]it` în circa 1.000 de comune, dar ast`zi num`rul lor este de 289.
Impozitul comunal este variat de la o comun` la alta; comuna cu cel mai sc`zut
impozit din Suedia este Vellinge, cu un impozit de 27,5%, iar comuna

Kristinehamn este cea cu impozitul cel mai mare, de 33,30%; comuna
Huddinge, unde locuisc eu, are un impozit de 29,85%.
Despre cum se desf`[oar` activitatea unei comune în general [i în special în
perioada de alegeri, am ales s` stau de vorb` cu Bo Trygg, pre[edintele
comitetului de conducere comunal (kommunstyrelse), conduc`torul de grup al
partidului Moderat, cel mai  mare partid din coali]ia de la conducerea comunei,
[i cu Anne Marie Högberg, conduc`toarea de grup a partidului Socialdemocrat,
cel mai mare partid din opozi]ie, din comuna Huddinge.
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Bo Trygg
pre[edintele comitetului de conducere

al comunei Huddinge.

Silvia Constantinescu: Tradi]ia la CURIERUL
ROMÂNESC este de a-l l`sa pe cel intervievat s` se
prezinte el însu[i. Fii bun, a[adar, [i prezint`-te
singur. Poveste[te cine e[ti, ce preg`tire ai, ce
sarcini politice ai, ce hobby-uri ai.

Bo Trygg: Mul]umesc! Numele meu este Bo Trygg.
Sunt în vârst` de [aizeci [i doi de ani, sunt n`scut în
Stockholm, sunt c`s`torit [i am trei copii [i doi
nepo]i.
M-am ocupat de politic` mai întâi ca "politician în
timpul liber" înc` de la sfâr[itul anilor '70, iar mai
apoi ca "politician cu norm` întreag`" de la ultimele
alegeri, din 1999. La început am fost pre[edintele
comisiei comunale de construc]ii [i am lucrat în
acela[i timp cu probleme legate de via]a economic`
[i de pia]a muncii. Iar de trei s`pt`mâni încoace,
sunt pre[edintele comitetului de conducere  comunal
(kommunstyrelse) [i r`spund, în afar` de economie,
[i de probleme legate de via]a economic` [i de pia]a
muncii. Joc cu pl`cere golf, dar, din p`cate, acesta
cere mult timp, a[a c` nu am avut ocazia s` fac a[a
de mult golf. Dar când am ocazia, atunci joc cu
pl`cere. {i pe urm`, am o cas` de vacan]` în Vedö,
c`reia încerc s`-i dedic cât se poate de mult timp.

S.C.: Ca bibliotecar` cu vechime, trebuie s` te
întreb: Care este ultima carte, sau care sunt ultimele
c`r]i pe care le-ai citit?

B.T.: Cea pe care o citesc acum, ultima mea carte
pe care am citit-o, se nume[te "În ap`rarea
capitalismului mondial", de scriitorul Johan
Nordström.

S.C.: Ce este un comitet de conducere comunal
(kommunstyrelse) [i care este rolul t`u acolo?

B.T.: Ce este comitetul de conducere comunal?
Dac` privim cum este organizarea politic` a
comunei, organul suprem de decizie este consiliul
comunal (kommunfullmäktige). Acesta corespunde
parlamentului la nivel na]ional.
Comitetul de conducere comunal se poate spune c`
este corespunz`tor guvernului. Adic`, el este
guvernul comunei. Ca pre[edinte al comitetului de
conducere comunal, am o r`spundere general`. Mai
întâi, pentru economia comunei, [i apoi r`spund de
politica de personal în administra]ia comunal`.

S.C.: Multe comune, [i printre acestea [i comuna
Huddinge, au, sau au avut, raioane comunale.
Comuna Huddinge este pe cale s` le desfiin]eze. Ce
p`rere ai despre organizarea comunal` cu raioane,
care-i sunt avantajele [i dezavantajele?

B.T.: Dac` ne uit`m la avantaje, sau mai bine zis la
avantajele care s-au crezut c` se vor realiza atunci
când s-au ini]iat raioane, acestea erau c` se va înt`ri
democra]ia, c` se va încerca s` se aduc` puterea
mai aproape de popor, c` locuitorii diferitelor
raioane vor avea posibilit`]i mai mari, c` î[i vor
cunoa[te politicienii mai bine [.a.m.d., [i c` vor
putea s` influen]eze în acest fel hot`rârile luate în
comun`.

S.C.: S-a întâmplat a[a?

B.T.: Nu, eu cred c` nu s-a întâmplat a[a, ci cred,
mai de grab` c` nu s-a întâmplat de loc vreo
schimbare mai mare. Destul de mul]i oameni habar
nu au c` exist` raioane comunale [i cum este
distribuit` puterea în cadrul comunei.
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În felul acesta ajungem la dezavantajele raioanelor
comunale: eu cred c` ele, cu timpul, s-au dezvoltat
ca mici comune în cadrul comunei, au vrut s` preia
tot mai mult` putere, [.a.m.d. Aceasta a dus la
crearea unei mul]imi de organiz`ri paralele, ceea ce
m`re[te costurile comunale, pur [i simplu. Nu se fac
ra]ionaliz`ri [i noi credem c` acum, când vrem s`
modific`m organizarea administrativ` a comunei, s`
revenim la o administrare central` [i în felul acesta
s` avem efecte pozitive din coordonarea diferitelor
lucruri. În felul acesta s` realiz`m o administrare
mai ieftin` [i mai eficace.

S.C.: Poveste[te despre alegerile comunale, care,
pentru multe ]`ri, sunt un fenomen necunoscut,
precum [i despre felul în care lucreaz` organiza]ia
de partid din care faci tu parte în vederea acestor
alegeri.

B.T.: Alegerile comunale, din p`cate, au loc în
aceea[i zi cu alegerile pentru parlament (riksdag) [i
cu alegerile pentru consiliul regional (landsting).
Interesul cel mai mare, mai ales cel medial, este
îndreptat c`tre nivelul pe ]ar`. Alegerile comunale
r`mân oarecum în umbr`. Dar noi încerc`m, în
orice caz în cadrul partidului nostru, s` spunem ce
vom face în comuna noastr` dup` alegeri, dac` vom
primi încrederea din partea aleg`torilor. Noi lucr`m
foarte activ în acest sens: încerc`m s` ne facem
cunoscu]i [i s` ne ar`t`m aleg`torilor, nu s` st`m
închi[i în cas`, cum s-ar spune, ci s` ne prezent`m
în fa]a aleg`torilor; s` declar`m ce consider`m noi
în diferite probleme [i ce vrem s` realiz`m; poate [i
s` prezent`m imaginea amenin]`toare a ce se poate

întâmpla dac` nu vom avea posibilitatea s` r`mânem
la putere dup` alegeri.

S.C.: Care sunt cele mai importante probleme c`rora
li se dedic` organiza]ia de partid din care faci tu
parte în vederea alegerilor din acest an? Ce p`rere
ai tu despre alegerile pe persoan` (personval) [i ce
înseamn` aceasta?

B.T.: Dac` începem cu problemele cele mai
importante, mai întâi de toate noi avem cinci
probleme importante c`rora am spus c` ne vom
dedica în cadrul acestei mi[c`ri de alegeri. Mai întâi
de toate este problema economiei comunei.
Economia comunei nu este chiar a[a de str`lucit`, ci
trebuie s` muncim ca s` ajungem la o economie
echilibrat`. Pe urm`, sunt problemele de siguran]`
personal`. Noi consider`m c` este enorm de
important ca cet`]enii comunei s` se simt` în
siguran]`. Trebuie s` po]i merge pe str`zi [i în pie]e
oricând zi [i noapte [i s` te sim]i în siguran]`. Pe
urm` avem [coala, care este enorm de important`.
Este important s` avem o [coal`, s` lucr`m pentru a
avea o [coal` în care elevii s` aibe posibilitatea s`
absolve, s` capete note de trecere la materiile
principale pe care le au, ca s` aibe posibilitatea s`
mearg` mai departe la liceu (gymnasium) [i mai
apoi la înv`]`mântul superior (högskola). Îngrijirea
medical` [i prevederile sociale sunt foarte
importante. Trebuie s` avem grije de b`trâni, trebuie
s` avem grije de handicapa]i [.a.m.d. [i s` le d`m
posibilitatea unei vie]i acceptabile. Mai este un
lucru, cel de-al cincilea, anume problemele vie]ii
economice. Trebuie s` protejem via]a economic`,
c`ci, totu[i, via]a economic` estea aceea care face
s` avem cre[tere economic`. Trebuie s` facem ca
s` fie mai u[or ca activit`]ile economice s` se
desf`[oare în comuna noastr`.

S.C.: Dar se pare c` sunt probleme la fel ca la
nivelul pe ]ar`. Acestea sunt [i problemele pe care
le  anun]` partidul Moderat din întreaga ]ar`. Ave]i
[i ceva care s` fie mai specific pentru comuna
Huddinge?

B.T.: Desigur c` problemele centrale sunt acelea[i
în campania de alegeri. Ceva mai specific pentru
comuna Huddinge ar fi infrastructura ei, pe care o
vrem îmbun`t`]it`. De exemplu, ca s` se realizeze
segmentul [oselei de centur` a Stockholmului de pe
Södertörn (Södertörnsleden, situat pe teritoriul
comunei Huddinge, n.tr.), ceea ce la rândul s`u
duce la o cre[tere a construirii de locuin]e, de
exemplu în zona Glömsta-Vistaberg; condi]ia de
baz` este ca acest drum s` se construiasc`, altfel ne
este greu ca s` construim acolo. Dar aici suntem
dependen]i de stat (care r`spunde de aceast`
construc]ie de drum, n.tr.). Pe urm`, construirea de
locuin]e este foarte important`. Dar aici trebuie s`
ar`t c` activitatea de construire de locuin]e trebuie
s` se fac` astfel ca investi]iile comunale ce decurg
din aceasta s` nu fie prea mari. Ne întoarcem,
a[adar, la economie, trebuie s` avem o economie în
echilibru. Chiar dac` construim locuin]e, trebuie s`
]inem seam` de economie, economia comunei
noastre.

S.C.: Dac` veni]i la putere în aceast` comun` dup`
alegeri, ve]i pune în aplicare problemele pentru care
ac]iona]i în campania de alegeri?         � 4


